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המחדל

רבבות מתפללים בכל רחבי הארץ: 
"שיחזרו בשלום"

דקות ספורות לאחר שעלו לטרמפ בגוש עציון 
התקשר אחד משלושת הנערים למוקד 100 של 

המשטרה ולחש לשפופרת: "חטפו אותי" # השוטרים 
שקיבלו את השיחה החליטו כי מדובר במתיחה – ולא 

עשו דבר # רק חמש שעות לאחר מכן התברר כי 
השלושה נעדרים והמבצע לאיתורם החל # המפכ"ל: 

זו לא העת לעסוק בנושא # עמ' 2־4

מבצע "שובו אחים": נמשכים החיפושים הנרחבים אחר אייל, נפתלי וגיל־עד

הרבה מאוד מאמץ משקיעה המשטרה במוקד 
הטלפוני שלה, שהוא חלון הראווה שמחבר 
אותה לציבור, ובסוף חייל אחד בשירות חובה 
שמושאל למשטרה לא ממש מבין את הלחישה 
של הנער החטוף, שקיווה שהוא מציל את עצמו 

ואת חבריו. 

עוד  במשטרה  משקיעים  היינו  אם  גם 
מיליארדים, ומוסיפים עוד 20 אלף שוטרים, 
בסוף תימצא השיחה שתגיע לחייל שלא יבין 
מה בדיוק הוא שמע, והנה המחדל. אני מציע 
שנרגיע קצת ונטפל בשטות הזו מאוחר יותר.
המאמר המלא בעמ' 2

בואו נרגיע
בן כספית

עמ' 8
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אלון חכמון, רפי ג'רבי,
יובל בגנו, אבירם זינו

דקות ספורות לאחר שעלו על 
טרמפ בגוש עציון, התקשר אחד 
משלושת הנערים למוקד 100 של 
המשטרה ולחש: "חטפו אותי". 
הנער השאיר את המכשיר הנייד 
פתוח במשך שתי דקות, עד לניתוק 
השיחה. כך פורסם אתמול בכלי 

התקשורת בישראל.
על פי הדיווחים, השיחה בוצעה 
סמוך לשעה 22:30. השוטר שהשיב 
לשיחה עדכן שוטר נוסף, אולם 
השניים סברו כי מדובר במתיחה 

ולא המשיכו לטפל בנושא. 
שהשיחה  לאחר  כי  דווח  עוד 
להתקשר  השוטרים  ניסו  נותקה 
למספר שממנו הגיעה, וכשלא נענו 
הניחו כי מדובר בשיחת הטרדה ולא 

העבירו זאת הלאה. 
רק כאשר הגיעו הוריהם של שני 
נערים להתלונן כי בניהם נעדרים, 
ייתכן שאכן  כי  הבינו במשטרה 
מדובר בחטיפה והעבירו את המידע 

לצה"ל שפתח בחיפושים.
בתוך כך, באווירה מתוחה מאוד 
ישיבתה  את  הממשלה  קיימה 
השבועית בקריה בתל אביב. בפתיחת 
הממשלה  ראש  התייחס  הישיבה 
בנימין נתניהו למבצע הלילי שבו 
חמאס  אנשי  מ�80  יותר  נעצרו 
במסגרת מבצע "שובו אחים": "אני 
יכול לומר היום את מה שנמנעתי 
לומר אתמול, לפני גל המעצרים 
הנרחב של אנשי החמאס הלילה. מי 
שביצע את חטיפת הנערים שלנו 
אלה אנשי חמאס. אותו חמאס שאבו 
מאזן חתם איתו הסכם לממשלת 
אחדות. לזה יש השלכות חמורות". 

"אנחנו  כי  הוסיף  נתניהו 
מתמקדים בכל המאמצים שלנו 
להשבת החטופים הביתה. לפני 
עם  שוב  שוחחתי  כאן  הדיון 
המשפחות, ואני מוסר להן כאן, 
החיבוק  את  הממשלה,  משולחן 
והעידוד שלנו, ואני יודע שאני 

מדבר בשם כל חלקי העם". 
במהלך הישיבה שמעו השרים 
סקירה של שר הביטחון משה (בוגי) 
יעלון, לראשונה מאז החטיפה. על 

פי הערכות החטופים עדיין נמצאים 
באזור יהודה ושומרון. 

העיתון המצרי "א�שורוק" טען 
כי ישראל פנתה למצרים לסיוע 
בחקירת החטיפה. מקור בכיר אמר 
לעיתון כי מצרים פנתה למנהיגים 
בכירים בחמאס ובג'יהאד האסלאמי 

ובדקה מולם אם החטופים בחיים. 
בנוסף, דנו המצרים עם בכירי שני 

הארגונים בהשלכות החטיפה.
כאמור, שלשום בלילה פשטו 
כוחות משולבים, בהם מסתערבים, 
מטכ"ל  סיירת  ימ"מ,  שב"כ, 
ולוחמים מחילות נוספים בצה"ל, 
על חברון וכפרים סמוכים ועצרו 
בכירים  בהם  מבוקשים,  כ�80 
המערבית  בגדה  חמאס  בארגון 
ובמועצה הפלסטינית המחוקקת. 
בין העצורים בכיר חמאס שייח' 
חסן יוסף, הידוע בפעילותו האנטי 
בכלא  עצור  שהיה  ישראלית 
הישראלי. כל המבוקשים הועברו 

להמשך חקירת מערכת הביטחון.
חשובים  אישים  בידינו  "יש 
בכירים  כמה  ועוד  לחמאס 
שנחשבים לדמויות בכירות מאוד 
בגדה. כל עוד גורלם של החטופים 
לא ידוע, הבכירים יישארו בידינו", 

אמר גורם צבאי.
החיפושים  נמשכו  אתמול 
החטופים,  לאיתור  הנרחבים 
בהובלת צה"ל, השב"כ ומשטרת 
יהודה  על  הוטל  וסגר  ישראל, 

ושומרון במסגרת מבצע המעצרים 
הנרחב.גורם צבאי סיפר על המבצע 
הלילי: "לא כל לילה עוצרים כמות 
כזאת של פעילים", והוסיף כי "לא 
ניתן להצביע עדיין על ארגון כזה 
או אחר. זה שנעצרו פעילי חמאס 
לא מצביע על כך שמדובר בפעולה 
שלהם". קצין בכיר אחר הוסיף כי 
הערכת העבודה היא כי החטופים 

עדיין בחיים. 
גורם במערכת הביטחון אמר כי 
"חטיפת שלושה במקביל מצריכה 
לא  אסטרטגיים  ותכנון  חשיבה 
קלים. נראה כי כמה גורמים פועלים 

במקביל בסיפור המסובך הזה".
אמש דווח כי כוחות הביטחון 
שיגרו   ואף  בחברון  בית  כיתרו 

לעברו טיל.
מדגישים  צבאיים  גורמים 
צפויה  הביטחונית  הפעילות  כי 
להימשך, במטרה להדק את מעגל 
קדימה.  עוד  ולחתור  המודיעין 
בנוסף לכוחות המוצבים בשטח, 
נפרסו ביומיים האחרונים גם חטיבת 
הצנחנים, חטיבת הנחל, חטיבה 900 

וכוחות מודיעין ואיסוף רבים. 

השוטרים שקיבלו את השיחה חשבו שמדובר במתיחה ולא 
העבירו זאת הלאה # בלילה שבין שבת לראשון נעצרו בגדה 

המערבית יותר מ־80 פעילי חמאס, בהם בכירים וחברי פרלמנט 
של התנועה # נתניהו: "מי שביצע את חטיפת הנערים אלה אנשי 

חמאס" # אמש: צה"ל כיתר בית בחברון ואף שיגר לעברו טיל

העיתון המצרי "א�
שורוק": ישראל 
נעזרה במצרים, 

שפנתה לבכירים 
בחמאס ובג
יהאד 

האסלאמי 
ובדקה מולם אם 
החטופים בחיים

מבצע המעצרים 
בחברון. גורם צבאי: 
"כל עוד גורלם של 
החטופים לא ידוע, 

הבכירים יישארו 
בידינו" // צילום: דו"צ

מבצע "שובו אחים"

אחד הנערים 
חייג ולחש: 

"חטפו אותי"
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ארה"ב מגנה את החטיפה

קרי: "המחשבות והתפילות 
שלנו עם המשפחות"

לאחר  יממות  שלוש  כמעט 
החטיפה, פרסמה אמש ארה"ב 
הודעת גינוי רשמית. זאת, לאחר 
שבמהלך סוף השבוע הביעו דוברי 
משרד החוץ והבית הלבן נימה של 
דאגה וחשש לגורל החטופים, אך 

נמנעו מלגנות את המעשה. 
אמש, כאמור, פרסם שר החוץ 
ג'ון קרי, הודעה בשמו בזו הלשון: 
בחריפות  מגנה  הברית  "ארצות 
בני  שלושה  של  חטיפתם  את 
נוער ישראלים וקוראת לשחרורם 
המיידי. המחשבות והתפילות שלנו 
עם המשפחות שלהם. אנו מקווים 
לחזרתם המהירה והבטוחה לביתם. 
אנחנו ממשיכים להציע את התמיכה 
המלאה שלנו לישראל בחיפושיה 
אחר בני הנוער הנעדרים, ואנחנו 

מלא  פעולה  שיתוף  מעודדים 
בין שירותי הביטחון הישראליים 
והפלסטיניים. אנו מבינים ששיתוף 

הפעולה הזה נמשך".
הדגיש  קרי  השר  זאת  עם 
בהודעתו, כי ארה"ב אינה מקבלת 
באופן חד משמעי את הצהרת רה"מ 
נתניהו על אשמת חמאס באירוע: 
"אנו עדיין מחפשים פרטים על 
האחראים לפעולת הטרור הנפשעת 
רבים  סימנים  למרות  הזאת, 
המצביעים על מעורבותו של חמאס. 
בעודנו אוספים את המידע הזה, אנו 
חוזרים על עמדתנו, שחמאס הוא 
ארגון טרור, הידוע בהתקפותיו על 
אזרחים חפים מפשע ושהשתמש 

בחטיפה בעבר".
יובל בגנו

כשצריך  אולמרט  אהוד  “איפה 
אותו”, קונן אתמול אחד מראשי 
של  כזה  “במצב  באוזני.  הימין 
חטיפת שלושה ישראלים, צריך להגיב 
בעוצמה רבה. ברגע שאתה קובע שחמאס 
אחראי על זה, אז חמאס צריך לשלם, 
במזומן ומיד, בכל הכוח”. למרות קינתו 
של איש הימין הזה, המוכר לכולכם, 
רעיונות  שבת  במוצאי  דחה  הקבינט 
מיליטנטיים שהועלו בו. המנהיג הימני 
מיואש:  נשמע  איתי,  שדיבר  הזה, 
פעמים  אלף  עוד  יחשוב  “נסראללה 
עד שינסה לחטוף לנו חיילים, אחרי 
מה שקרה לו ב־2006”, אמר, “זו הדרך 

היחידה להרתיע אותם. אין אחרת”.
או שיש: ממשלת נתניהו הנוכחית 
מעדיפה להתקדם לאט. הלחץ שיופעל 
על האחראים לפיגוע יהיה לחץ מידתי, 
שיילך ויתגבר. כל האמצעים המוכרים 
כמו מעצרים, כתרים, סגרים, עיצומים, 
הגבלות תנועה. לא שום דבר שיפיל 
מישהו מהכסא. כזה הוא נתניהו. בדיבורים 
הוא חזק, במעשים קצת פחות. בדרך כלל 
זה ייאמר לזכותו. למרות שיוכו לימין, 
נתניהו אינו הרפתקן, את השיעור שלו 
בתחום הזה הוא למד בדרך הקשה )חאלד 
משעל, מנהרת הכותל(. מאחורי הבריטון 
המאיים ותורת המלחמה בטרור עומד 
ראש ממשלה לחיץ שחתם על עסקת 
בחזרה  מחבלים   1,027 ושיגר  שליט 
לשטח. עכשיו הוא, ואנחנו, אוכלים את 

מה שבישלנו.

המשטרה.  על  מסתערים  כולם 
טוב, בסך הכל לא מדובר במשימה 
קשה. המשטרה היא מטרת דמות 
די קבועה באירועים כאלה. המשטרה 
היא ארגון הביטחון הדל והמושפל ביותר 
שלנו. מה שאנחנו משקיעים בה, זה מה 

שאנחנו מקבלים בתמורה.
לא מזמן ערכתי סיור עם המפכ”ל יוחנן 
דנינו במוקד 100 בתל־אביב. האמת היא, 
שהתרשמתי. יעילות, חדשנות, מיקוד 
ב”הענקת שירות לאזרח”. הכל מתוקתק, 
הכל ספור ומדוד, מספר שניות ממוצע 
אחוז  טיפול,  אחרי  מעקב  מענה,  עד 
תלונות הסרק, וכו’. הרבה מאוד מאמץ 
משקיעה המשטרה במוקד הטלפוני שלה, 
שהוא חלון הראווה שמחבר אותה לציבור, 
ובסוף חייל אחד בשירות חובה שמושאל 
למשטרה לא ממש מבין את הלחישה של 
הנער החטוף, שחייג “100” וקיווה שהוא 

מציל את עצמו ואת חבריו. 
גם אם היינו משקיעים במשטרה עוד 
אלף   20 עוד  ומוסיפים  מיליארדים, 
שוטרים, בסוף תימצא השיחה שתגיע 
לחייל שלא יבין מה בדיוק הוא שמע, 
והנה המחדל. אני מציע שנרגיע קצת, 
בהשבת  מאמץ  נמקד  עמוק,  ננשום 
החטופים ונטפל בשטות הזו מאוחר יותר.

אי אפשר לא להתפעל, להתפעם 
ולהתרגש אל מול 3 המשפחות, 
האמהות, הדודים, האבות. השקט, 

החיוך, הבעת התודה, העיניים הנוצצות, 
העוצמה הפנימית. זה יתרון מובנה של 
אנשים מאמינים על אנשים שמאמינים 
פחות )בפרפראזה על דברי הנשיא הנבחר 
בנאום הניצחון שלו(. מה שקורה כרגע 
לב.  מחמם  השלושה,  משפחות  סביב 
גם לבבות של תל־אביבים שמאלנים 
שחושבים שצריך להחזיר את החיילים אל 
מאחורי הגדר וכל מי שנשאר בצד השני, 
בעיה שלו. ושוב, אסור לשכוח: מבחן 
המשפחות הוא לא אחרי 48 שעות, אלא 
אחרי 48 ימים. לא אחרי שבועיים, אלא 
אחרי חודשיים, ושנתיים. נקווה מאוד לא 
להגיע לשם. ועוד תהייה: במהלך שנות 
שביו של גלעד שליט, הייתי בין הבודדים 
שניהלו קמפיין נגד שחרור מאות רוצחים 
ונגד כניעה לתכתיבי חמאס. הייתי בין 
הבודדים בציבור “שלי”, החילוני, תל־
אביבי לכאורה, מרכז־שמאלי שכזה. מן 
העבר השני, הציבור האמוני, הציונות 
הדתית, הכילה רבים כמוני. אני מסתכן 
חושבים  מבניה  רוב  שאפילו  לחשוב 
שעסקאות כאלה מזיקות לעם, למדינה, 
לכולנו. מעניין מה יקרה שם עכשיו, אם 

נגיע למיקוח.

כי בסוף, יש משפט אותו אמרה 
באחד  עמרוסי  אמילי  שלשום 
 3 הראיונות: “אין להאשים את 
הנערים החטופים על שימוש בטרמפים, 
כפי שאין להאשים נערה שנאנסה על 
שהלכה עם חצאית קצרה”. נדמה לי 
שכל מי שיסכים עם אמילי, משתייך גם 
למועדון ששולל מו”מ עם הפלסטינים, 
חלק  בכל  התיישבות  המשך  מחייב 
של יהודה ושומרון, ובטח גם מסתובב 
בין כפרים  בטרמפים באמצע הלילה 

ערביים. 
לעומת זאת, יש כאלה שחושבים שגם 
לגור בשטחים בין מיליוני פלסטינים 
למותך  ומייחלים  כובש  בך  שרואים 
בייסורים, וגם תנועה בטרמפים ברחבי 
השטח, הוא סוג של חוסר אחריות. לא, 
אנחנו לא מאשימים את הנערים, שהרי 
הם נהגו על פי הנורמה המקובלת. אנחנו 

סתם תוהים על אותה נורמה מקובלת.

אסור לשכוח: מבחן 
המשפחות הוא 

לא אחרי 48 שעות, 
אלא אחרי 48 ימים. 
לא אחרי שבועיים, 

אלא אחרי חודשיים, 
ושנתיים. נקווה מאוד 

לא להגיע לשם

בן כספית

חזק בדיבורים
1

2

3

4



יובל בגנו, אלון חכמון 

השר לביטחון הפנים, יצחק 
ביתנו),  (ישראל  אהרונוביץ' 
של  משפחתו  את  שביקר 
נפתלי פרנקל (16) בנוף איילון, 
התייחס אתמול לדיווחים בכלי 
התקשורת, לפיהם אחד מהנערים 
שנחטפו הצליח להתקשר למוקד 
המשטרה מהטלפון הסלולרי שלו 

ולחש "חטפו אותי". 
על פי הפרסום, המשטרה לא 
התייחסה לשיחה ויידעה את הצבא 
רק לאחר כחמש שעות קריטיות 
- לאחר שבני משפחותיהם של 

הנערים דיווחו על היעדרותם.
"הנושא שעולה, האם היה מחדל 
או לא, אני מציע לכולנו שלא 
להיכנס לזה", אמר אהרונוביץ', 

"אני מכיר את הפרטים והדברים 
האלה ייבדקו בבוא הזמן. לבוא 
כרגע ולחפש מחדלים זה לא נכון. 
אנחנו צריכים כרגע למצוא את 
המחבלים ולהחזיר את הנערים. 

זאת כרגע המשימה היחידה".
יוחנן  רנ"צ  המשטרה  מפכ"ל 
דנינו, שחזר אתמול ארצה אמר 
על הנושא: "שמעתי את הביקורת 
שנמתחה על המשטרה - לא נשאיר 
דבר המחייב בדיקה ולא נעשה זאת 

- אך נעשה זאת בזמן המתאים".
דובר המשטרה, נצ"מ רפי יפה, 
כנגד  להאשמות  הוא  גם  הגיב 
המשטרה. "אנו עדים לפרסומים 
בדיקה  לוועדות  בנוגע  שונים 
שמונו במשטרת ישראל. הרינו 
להבהיר כי פרסומים אלה חסרי 
ועדת  כל  מונתה  ולא  שחר, 
בדיקה. כמו כן נבקש להבהיר כי 

כל הפרסומים בשמם של קציני 
משטרה וגורמים בכירים במשטרת 
ישראל, הינם בגדר הערכות של 
המפרסמים ובאחריותם הבלעדית. 
אנו קוראים לכל כלי התקשורת 
ות  ובאחרי ברגישות  ג  לנהו
ומבהירים שאין בכוונתנו לאשר 
שלא  פרסום  כל  להכחיש  או 
נמסר בהודעה רשמית של דובר 
המשטרה. מטבע הדברים, ישנם 
פרטים רבים שלא ניתן להתייחס 

אליהם בנקודת זמן זו".
הביטחון  במערכת  כך,  בתוך 
מתחו ביקורת חריפה על המפכ"ל, 
ששב ארצה רק אתמול ולא עם 
היוודע החטיפה כבר בשישי. דובר 
המשטרה אמר כי דנינו נמצא בכנס 
ומתעדכן במתרחש. עם זאת בכלי 
התקשורת השונים דווח כי הכנס 

התחיל רק אתמול. 

השר לביטחון הפנים התייחס לידיעה לפיה אחד הנערים התקשר 
למוקד המשטרה ביום חמישי ב־22:20 ולחש "חטפו אותי", אך 

המשטרה התעלמה מהקריאה במשך שעות # ביקורת על המפכ"ל, 
ששהה בעת החטיפה בחו"ל לצורך כנס, שהחל רק אתמול

אהרונוביץ': 
"לא נכון לחפש 
מחדלים כרגע"
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לפני כשלוש שנים, כשהבן שלי יצא ללמוד 
בישיבה תיכונית בהר חברון, הודענו לו שאנחנו 
אוסרים עליו לעלות על טרמפים, "גם אם המחיר 

של זה יהיה אלף שקל הוצאות אוטובוס בחודש". 
עברו שבועיים, לפני שהבנו שבדרך הזו הילד פשוט 
לא יוכל להגיע הביתה. אתמול, לדוגמא, יצא מהישוב 
שבו הוא לומד אוטובוס אחד בלבד בכיוון ירושלים, 
בשעה 6:20 בבוקר. גם הקו האחד הזה, אגב, מגיע אל 
עיר הבירה, מרחק פחות מ�60 קילומטרים, אחרי כמעט 

שעתיים ואחרי שהוא נכנס לכל נקודת ישוב במרחב. 
מה עשינו? התרנו נסיעה בטרמפים בתנאים מסוימים, 
קבענו כללים של אסור ומותר, הצבנו סייגים והגבלות 
ושיננו אמצעי בטיחות. האם יש בכל אלה כדי להבטיח 
במאת האחוזים שדבר לא יקרה, חס וחלילה? אם לשפוט 
לפי מה שאירע ביום חמישי האחרון, כנראה שלא, 

לצערנו. 
למה אני משתף אתכם בעניין האישי הזה שלי? 
כדי להבהיר שכל מי שתולה את החטיפה הזו בנסיעה 
בטרמפים ורומז לחוסר אחריות של הצעירים ו/או של 
הוריהם, לא עושה את זה ממקום של דאגה, אלא משתי 
סיבות אחרות לגמרי. הראשונה, משום שהוא בור בנושא. 
משום שהוא לא יודע איך נראים החיים באזורים האלה. 

משום שהוא לא מבין שטרמפים - בתוך אוכלוסייה 
יהודית סולידרית מאוד, שבה כולם עוצרים לכולם, 
ובתוך אזור שהתחבורה הציבורית בו מאוד בעייתית - הם 

כמעט כורח עבור מי שרוצה לנהל שגרת חיים. 
הסיבה השנייה היא פוליטית. משום שלא דאגה כנה 
לשלומם של הנערים עומדת מאחורי הטענות הללו 
נגד הטרמפים, אלא ניסיון ציני להפיל את האשמה על 
מישהו, ובלבד שלא יהיה הערבים. איש מכל הדואגים 
היום לנסיעה בטרמפים לא חשב שהוא צריך להסתגר 
בביתו כשתל אביב בערה מפיגועים לפני שנים לא 
רבות מדי. איש לא נזף במי שהתפוצצו באוטובוסים של 
שנות ה�90, למרות שניסיון הפיגועים הקודמים לימד 

שאוטובוס זה מקום לא בטוח להיות בו. 
ביום שישי, אחרי פרסום דבר החטיפה, התקשר הבן. 
"אסור לנו לתת להם לשבש לנו את החיים", אמר לי עוד 
לפני שהספקתי להגיד משהו בעצמי, "אנחנו לא יכולים 
להסתגר". הלוואי שהייתי שומע את המשפט הזה פעם 
אחת בכל שעות האולפן עמוסות המלל בסוף השבוע. 

אבל לא שמעתי. 
שמעתי שהמתנחלים אשמים, שההורים אשמים, 
שהרבנים אשמים, שנתניהו אשם ושהטרמפים אשמים. 
אז כדאי לחזור ולהזכיר. את שלושת הנערים לא חטפו 
הטרמפים. חטפו אותם טרוריסטים ערבים המשתייכים 
לאויב הפלסטיני, זה שבניו מחלקים בימים האחרונים 
סוכריות וממתקים, ושחלקים תמימים במיוחד אצלנו 
עדיין משלים את כולנו שניתן יהיה להגיע איתו 

לשלום אמת. 

כדאי לחזור ולהזכיר. את 
שלושת הנערים לא חטפו 

הטרמפים. חטפו אותם 
טרוריסטים ערבים

קלמן ליבסקינד

החוטפים 
אשמים, לא 

הטרמפיסטים

אהרונוביץ' על רקע הרכב השרוף. "הפרטים ייבדקו בבוא הזמן" // צילומים: רויטרס ופלאש 90

חטיפת הנערים - המחדל





אבירם זינו, יובל גבנו,
משה כהן

"נפתלי, תדע לך שעם ישראל 
הופך עולמות כדי להביא אותך 
אתמול  אמרה  כך   – הביתה" 
בהתרגשות רחל פרנקל, אמו של 
נפתלי, שנחטף ביום חמישי בגוש 
גיל	עד שאער  עם  ביחד  עציון 

ואייל יפרח.
רחל ואבי פרנקל יצאו אתמול 
שהמתינו  הרבים  לעיתונאים 
בסמוך לביתם שביישוב נוף איילון. 
"אמא, אבא והאחים שלך אוהבים 
האם.  אמרה  קץ",  אין  עד  אותך 
"אנחנו אופטימיים. בעזרת השם, 
הקדוש ברוך הוא יראה את המאמץ 
המשולב של התפילות והסולידריות 
ונחבק פה את נפתלי, את אייל ואת 

גיל�עד".
בהמשך הצהרתה הדגישה רחל 
פרנקל את התמיכה הרבה שלה זוכה 
המשפחה. "אנחנו מוקפים במעטפת 
החמה של משפחה. הם דואגים לנו 
ושומרים עלינו ועל הילדים", ציינה.
סבו של פרנקל, פרופ' שמואל 
שפרנר, השתתף אתמול בעצרת 

שהתקיימה  נכדו  השבת  למען 
אילן  בר  באוניברסיטת  בקמפוס 
והניף את השלט "החזירו את הבנים".

 אתמול הפכו בתיהם של משפחות 
פרנקל בנוף איילון, שאער בטלמון 
ויפרח באלעד, למוקד עלייה לרגל. 
בני משפחה, חברים ושכנים הגיעו 
על מנת לחזק את בני המשפחות 
על  לבשורה  בדריכות  המצפות 

החזרת הנערים הביתה.

בני המשפחות ביקשו לשמור את 
פרטיותם והנכנסים והיוצאים סיפרו 

על דריכות רבה, חוסן ואמונה.
היו  הרבים  המבקרים  בין 
הקשת  מכל  פוליטיקאים  גם 
הפוליטית: שר הפנים גדעון סער 
(ליכוד), שר התמ"ת נפתלי בנט, 
שר הבינוי והשיכון, אורי אריאל 
(הבית היהודי), השר לביטחון פנים, 
יצחק אהרונוביץ' (ישראל ביתנו), 

כאשר ילד נולד לתוך משפחה, ההורה 
נכנס למצב חרדתי קבוע, וחושש שיקרה 

לילדו משהו רע.
ההורה ערוך ומוכן להגן על ילדו בכל עת. 
במצבים מסוימים, כאשר אינו יכול להגן עליו 

– זה עלול להפוך לפתיח להליך טראומטי.
רואים את זה, למשל, כאשר הורה נכנס למצב 
של חוסר אונים, בעת שילדו נכנס לטיפול בבית 
החולים, בשל מחלה או פציעה. ההורים נכנסים 
אז למצבי חרדה. הם כבר אינם קובעים איזה 
טיפול או תרופות ילדם יקבל וחוסר האונים רק 

מגביר את החרדה.
ההתמודדות של הורי החטופים מורכבת וקשה 
עוד יותר. בנוסף למצבי החרדה לגורלם ולחוסר 
האונים, הם שרויים במצב של חוסר ידיעה אודות 
מצב ילדיהם. ישנם הורים שבמצב המורכב 
והקשה הזה נכנסים למצב משברי מאוד קשה 

והם זקוקים לסיוע.
ומסייעת  בדרך כלל החברה מודעת לכך 
להם. ההתגייסות הראשית במצב החירום בו אנו 
מצויים, היא כעת בעיצומה. רואים התגייסות 
של המדינה, מנהיגיה, משפחה ממעגלים רחוקים 
יותר, חברים ואזרחים. נוצר מעגל ראשוני רחב 

מאוד.

הקושי הגדול מתחיל כאשר אנשים חוזרים 
לשגרה, כמו שקורה, להבדיל, בתום ימי אבל 
על אובדן של אדם קרוב. מטבע הדברים, באותו 
שלב רק קומץ ממשיך ללוות את המשפחה, ואז 
קורה שהמשפחה עוברת חוויה קשה נוספת, 

וחשה נטושה.
לכן, חשוב לחלק את מערך התמיכה בהורים 

לטווח הקצר והארוך.
יש להיות קשובים לצרכים שלהם. ישנם 
הורים הזקוקים לארוחה וישנם כאלה הזקוקים 
לחברה ולטלפונים. צריך גם לדעת אם יש 
קרובים שרוצים לבקר ונוכחותם מקשה רגשית 
על ההורים. אם ישנם כאלו, שיתחשבו ולא 

יבואו.
על הגרעין הקרוב של המשפחה לדווח על 
הצרכים ועל הרשויות והחברה לתת את המענה. 
רצוי שהסיוע יינתן בליווי פסיכולוג, שינחה 
את הרשויות והקרובים. במקרים קשים יש גם 
להסתייע בפסיכיאטר לצורך מתן טיפול רפואי.

הכותבת היא יועצת פסיכולוגית בכירה 
באוניברסיטת בר אילן

אמו של החטוף נפתלי פרנקל הפגינה 
אופטימיות והביעה ביטחונה ב"מאמץ 

המשולב של התפילות והסולידריות" # 
רעיית ראש הממשלה, שרים וח"כים 

הצטרפו לשורה של קרובים שבאו לחזק 
את ידי משפחות החטופים

"נפתלי, עם 
ישראל הופך 
עולמות כדי 
להביא אותך 

הביתה" 

ההתגייסות מצד המדינה, 
מנהיגיה, קרובים וחברים 

- היא בעיצומה. הקושי 
הגדול של ההורים מתחיל 

כאשר אנשים חוזרים 
לשגרה

ד"ר סוזי קגן

להיות קשובים 
לצרכי ההורים

  יום ב | יח בסיון תשע״ד | 616.6.2014

  יום ב | יח בסיון תשע״ד | 16.6.2014

מבקרים מחוץ לבית משפחת פרנקל, אתמול

שובו אחים


